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Interpelacja dotyczy: polityki rodzinnej i społecznej Gmiiły Konstancin-Jeziorna

Szanowny Panie Burmistrzu, Gmina Konstancin-Jeziorna przez ostatnie lata wyróżniała się 
aktywną polityką społeczną. Jej istotnym punktem była uchwała Rady Nr 467/VI/37/2013 z dnia 17 
października 2013 r. Rada określiła w niej Program Wsparcia Rodzin Wielodzietnych w Gminie 
Konstancin-Jeziorna. Na stronie internetowej Gminy uchwała ta wciąż jest wyeksponowana jako 
dowód na okoliczność, że: „Gmina Konstancin-Jeziorna stawia na politykę prorodzinną.” 
https://wwvv.konslancinieziorna.pl/samorzad/dla-mieszkancovv/karta-d uzci-rodziny/konstancinska-
karta-duzei-rodzinv#cnt (dostęp: 1.12.2020 r.).

Wskazana uchwała została jednak uchylona przez uchwałę nr 228/VIII/16/2020 w sprawie 
przyjęcia Konstancińskiego Programu Wsparcia Rodzin Wielodzietnych, podjętą 30.04.2020 r. w 
trybie zdalnym, bez pogłębionej dyskusji. Nowa uchwała doprowadziła do drastycznych podwyżek 
opłat za odpady dla gospodarstw domowych wychowujących troje i więcej dzieci, a także za zajęcia 
oferowane przez Konstanciński Dom Kultury. Paradoksalnie decyzje te podjęto na sesji 
poświęconej łagodzeniu społecznych skutków kryzysu spowodowanego przez pandemię SARS- 
CoV-2, który najsilniej uderzył w podstawy egzystencji gospodarstw domowych utrzymujących 
większą liczbę dzieci.

Odnotować przy tym należy, że zarządzenie nr 7/2020 dyrektora Konstancińskiego Domu 
Kultury z 14.09.2020 jest niezgodne nawet z w/w nową uchwałą, bo wprowadza arbitralne 
zróżnicowanie kategorii świadczeń uprawniających do ulg oraz nieuprawniających do ulg, 
przez co w niedopuszczalny sposób ogranicza zakres zastosowania uchwały. Zmusiło to wielu 
niezamożnych uczniów do rezygnacji z zajęć np. nauki gry na instrumentach, które nie są oferowane 
grupowo oraz uderzyło w nauczycieli, którzy bez żadnego vacatio legis utracili zlecenia. Od 
pozostałych uczniów pobrano nienależne świadczenia, co naraża Gminę na odpowiedzialność 
cywilną i poważne koszty procesów sądowych, a w konsekwencji na odpowiedzialność za 
naruszenie dyscypliny finansów publicznych.

Najbardziej krytycznie oceniana przez mieszkańców jest ta część uchwały nr 
228/YIII/l 6/2020, która dotyczy opłat za odpady komunalne. Spowodowane jest to także treścią 
uchwały nr 224/YIII/l 6/2020 w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty i stawki za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi z terenu Gminy Konstancin-Jeziorna, która spowodowała dodatkowy wzrost 
opłat. Uchwała nr 224/YIII/l 6/2020 w odróżnieni od jej odpowiednika w Warszawie przyjmuje tylko 
jedną metodę ustalania opłaty, tj. stawkę od liczby osób zamieszkujących nieruchomość (§ 1). 
Stawka została oznaczona na poziomie 36 zł od osoby, „gdy odpady komunalne są zbierane w 
sposób selektywny”. Przyjęte rozwiązanie jest wbrew pozorom sprzeczne z zasadą 
proporcjonalności.

Po pierwsze, przyjęty mechanizm oznacza, że Gmina musi wyegzekwować przykładowo od 
gospodarstwa domowego z siedmiorgiem dzieci 3499,2 zł rocznie (36zł x 9 osób - 10%=291,6 zł
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miesięcznie x 12miesięcy), co jest kwotą rażąco wygórowaną.
Po drugie, gospodarstwo domowe składające się przykładowo z sześciu osób nie 

wytwarza dwukrotnie większej ilości odpadów niż gospodarstwo złożone z trzech osób. 
Oczywiste jest, że oba gospodarstwa wytwarzają tyle samo odpadów np. w postaci choinek, 
mebli, opakowań na żywność, ubrań, albo gospodarstwo większe wytwarza tylko nieznacznie 
większą ilość niż gospodarstwo mniejsze.

Z tego względu Warszawa przez wiele lat pobiera opłatę maksymalną (ryczałt) od 
gospodarstwa domowego (65 złotych w zabudowie wielorodzinnej i 94 złote w jednorodzinnej), co 
ma znaczenie dla gospodarstw domowych ponoszących szczególnie wysokie koszty utrzymania 
wielu dzieci (zapomina się niekiedy, że są to nie tylko koszty bezpośrednie, ale też koszty pośrednie i 
alternatywne polegające np. na utracie dochodu w związku z koniecznością rezygnacji z pracy 
zawodowej przez jednego z rodziców wychowujących kilkoro dzieci).

W ocenie mieszkańców, Rada może rozważyć przywrócenie uchwały Nr 467/VI/37/2013 z 
dnia 17 października 2013 r. Zakładała ona 30% rabat w ustaleniu kwoty opłaty za odpady. Podobne 
rozwiązanie obowiązuje w Piasecznie, choć w dyskusji zauważano, że nie jest to rozwiązanie 
wystarczające. Gospodarstwo domowe utrzymujące sześcioro dzieci będzie bowiem wciąż 
zobowiązane do zapłaty bardzo wysokiej opłaty w kwocie co najmniej 201,6 zł (8 x 36 zł - 30%), co 
daje rocznie 2419,2 zł.

Dlatego w ocenie mieszkańców Rada powinna rozważyć wprowadzenie opłaty 
maksymalnej (ryczałtowej) ustalanej jako czterokrotność opłaty za odpady zbierane w sposób 
selektywny (4 x 36 = 144 zł miesięcznie). Przyjęcie tej metody ustalenia opłaty i stawki za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi z terenu Gminy Konstancin-Jeziorna, przez korektę 
uchwały nr 224/VIII/16/2020, oznaczałoby, że wszystkie gospodarstwa domowe -  zarówno te z 
mniejszą liczbą dzieci jak i większą byłyby traktowane proporcjonalnie przez Gminę. Tylko w 
ten sposób gospodarstwa domowe ponoszące nieproporcjonalnie duże koszty utrzymania dzieci nie 
byłyby dodatkowo karane majątkowo za zachowania społecznie użyteczne. Ponadto, w kwotach 
bezwzględnych ryczałt ten byłby ponad dwukrotnie wyższy niż w Warszawie. Rozwiązanie to 
będzie miało neutralne dla budżetu skutki w 2020 oraz w kolejnych latach, ponieważ nierealne 
społecznie i niesłuszne jest oczekiwanie, że Urząd siłowo wyegzekwuje w najbliższych latach 
wadliwie określone opłaty za śmieci. Trudno sobie bowiem wyobrazić, że Urząd doprowadzi np. do 
skutecznej egzekucji z lokalu, w którym mieszka dłużnik albo będzie starał się egzekwować kwoty 
wolne z mocy samego prawa od egzekucji. Na nieistotną budżetowo skalę nowelizacji wskazuje też 
okoliczność małej liczby większych gospodarstw domowych w Gminie (liczba mniejsza niż liczba 
wydanych przez Gminę Kart Dużej Rodziny, które przysługują rodzicom także po ukończeniu przez 
dzieci 18 roku życia).

Pogłębiona dyskusja powinna doprowadzić do wypracowania rozwiązań długofalowych i 
dalekowzrocznych w konstancińskiej wspólnocie, w najpełniejszy sposób realizujący cele i wartości 
polityki społecznej i rodzinnej.

Proszę również o odczytanie interpelacji podczas najbliższej sesji Rady Miejskiej

Zarejestrowano pod nr.

Odpowiedź (w 3 egzemplarzach) na zgłoszoną interpelację powinna być udzielona pisemnie nie 
później niż w terminie 14 dni od daty otrzymania*.

* Art. 24 ust. 6 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym (Dz.U.2018.994 j.t. ze zm.)


